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ارزیاب�ي ش�ما از عملک�رد 10 س�اله جامعه 
متخصصين نساجی چيس�ت و روند حرکتی 

این تشکل را چگونه ارزیابی  می کنيد؟
جامعه متخصصين ، 10 س��ال با تمام مش��کلات 
و موانعی که وجود داش��ت به حي��ات خود ادامه 
داد و ام��روز موفق ش��ده دوران طفوليت خود را 
ب��ا موفقيت پش��ت س��ربگذارد و جاي��گاه خود را 
در جامع��ه کل��ی کش��ور پيدا کند ب��ه طوری که 
اغلب نهادها، س��ازمان ها و دانش��کده های مرتبط 
با نس��اجی، اي��ن تش��کل تخصصی را ب��ه خوبی 
می شناس��ند و در تصميم گي��ری های خود از آن 

نظرخواهی می کنند. 

جامعه ، مرحله طفوليت را پش��ت س��ر گذاش��ته 
و در دوران جدي��د، تمام تلاش خ��ود را به عمل 
م��ی آورد تا با نهادهای مرتبط ارتباط مس��تمر و 
موثری برقرار نمايد. البته بايد به اين نکته اش��اره 
کنم که هنوز برخی سياس��تگزاران و مقامات رده 
بالای کش��ور ، ش��ناخت دقيقی از جامعه ، اهداف 
و کارکردهای آن ندارند و ممکن اس��ت دليل عدم 
ش��ناخت آنها ناشی از تفکر سنتی و قديمی باشد 
که نس��بت به صنعت نساجی ايران دارند در حالی 
که نس��اجی ايران مراحل پيش��رفت و توس��عه را 
آغ��از کرده و نياز به حضور متخصص نس��اجی در 
کارخانه های نس��اجی بيش از ه��ر زمان ديگری 

ضروری و انکارناپذير خواهد شد.
ب�ا توجه به ني�از مب�رم صنایع نس�اجي به 
تدوی�ن برنامه ه�اي اس�تراتژیک و در نظر 
گرفتن جایگاه صنعت نساجي در ميان سایر 
صنایع کش�ور ، ب�ه خصوص در اس�تراتژي 
صنعت�ي ایران ، جامعه چ�ه اقداماتي در این 
زمينه صورت داده اس�ت و یا چه راهکارها و 
پيش�نهاداتي بصورت مدون و مشخص ارائه 

داده است ؟
هم��ان ط��ور که م��ی دانيد جامع��ه متخصصين 
نس��اجی، يک تش��کل غير دولتی )NGO( است 
متأس��فانه هن��وز نق��ش و جايگاه تش��کل های 

اشاره:
10 سال از تأسيس جامعه متخصصين نساجی ایران سپری می شود و به اعتقاد دکتر نورپناه، جامعه موفق شده دوران 
طفوليت خود را با موفقيت پشت سربگذارد و جایگاه خود را در جامعه کلی کشور پيدا کند به طوری که اغلب نهادها، 
سازمان ها و دانشکده های مرتبط با نساجی ، این تشکل تخصصی را به خوبی می شناسند و درتصميم گيری های خود 

از آن نظرخواهی می کنند. 
البته ریيس هيأت مدیره جامعه متخصصين نس�اجی این نکته را نيز مدنظر قرار می دهد که هنوز برخی سياستگزاران 
و مقامات رده بالای کشور ، شناخت دقيقی از جامعه ، اهداف و کارکردهای آن ندارند و ممکن است دليل عدم شناخت 
آنها ناش�ی از تفکر س�نتی و قدیمی باشد که نس�بت به صنعت نس�اجی ایران دارند در حالی که نساجی ایران مراحل 

پيشرفت و توسعه را آغاز کرده است.
این اس�تاد دانش�گاه و پيشکسوت صنایع نساجی تصریح می کند که س�اختار قدرتمندی برای تشکل های غيردولتی 
در ایران ایجاد نش�ده اس�ت و اگر بخواهند در تصميم گيری ها دخالت داش�ته باش�ند باید به صورت مصوبه مجلس 
تبدیل شود که در این صورت ، تصميم گيری های اصلی را باید دولت اتخاذ کند اما شيوه صحيح این است که مجلس ، 

سياست های کلی کشور را به نحوی تدوین کند تا تشکل های غيردولتی، نقش و جایگاه اصلی خود را پيدا کنند. 

 جامعه ، مرحله طفوليت را پشت سر گذاشته و در دوران جدید، تمام تلاش خود را 
به عمل می آورد تا با نهادهای مرتبط ارتباط مستمر و موثری برقرار نماید.

 نياز به حضور متخصص نس�اجی در کارخانه های نساجی بيش از هر زمان دیگری 
ضروری و انکارناپذیر خواهد شد.

 برخلاف آن چه در اذهان مردم و مسئولان وجود دارد، صنعت نساجی بحران زده 
و رو به افول نيست.

گف�ت و گو ب�ا دکتر پرویز نورپن�اه- ریيس هيأت 
دیدگاهمدیره جامعه متخصصين نساجی ایران
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غيردولت��ی مردم نه��اد در ايران نهادينه نش��ده 
است و به همين دليل شايد چندان جدی گرفته 
نمی شوند به همين دليل برخی از تشکل ها که با 
اين مش��کل مواجه بودند ؛ سعی کردند براساس 
قوانين مجلس جايگاه خ��ود را حفظ کنند مانند 
س��ازمان نظ��ام مهندس��ی صنايع س��اختمانی، 
سازمان نظام مهندس��ی کشاورزی، سازمان نظام 
پزش��کی و ... به اعتقاد من تشکل های غيردولتی 
نبايد نيازی به تصويب مجلس داش��ته باشد زيرا 
در تمام کش��ورها ، مجلس بر روی سياست های 
کلی کش��ور حرکت می کند و کامل��اً به اهميت 
و نقش تش��کل های غيردولتی واقف هس��تند و 
می دانند که تش��کل های تخصص��ی با کمترين 
هزينه ، بيش��ترين اطلاعات در هر زمينه خاص را 
در اختيار دارند متأسفانه ساختار قدرتمندی برای 
تشکل های غيردولتی در ايران ايجاد نشده است 
و اگر بخواهند در تصميم گيری ها دخالت داشته 
باش��ند بايد به صورت مصوبه مجلس تبديل شود 

که در اين ص��ورت ، تصميم گيری های اصلی را 
بايد دولت اتخاذ کند اما ش��يوه صحيح اين است 
که مجلس ، سياست های کلی کشور را به نحوی 
تدوي��ن کند تا تش��کل های غيردولت��ی، نقش و 

جايگاه اصلی خود را پيدا کنند. 

در زم�ان برگزاري نمایش�گاه های نس�اجی، 
جامعه متخصصين چه کارکرد و نقش�ی دارد 
و در ارتقاي کميت ش�رکت کنندگان و بالتبع 
افزایش کيفيت برپایی نمایشگاه چه تدابيري 

اتخاذ مي کند ؟
در زمان برگزاری نمايش��گاه های نساجی، معرفی 
بيشتر و بهتر جامعه متخصصين به بازديدکنندگان 
در اولويت نخس��ت ق��رار دارد همچنين تلاش می 
کني��م تا از فرص��ت برگزاری نمايش��گاه در زمينه 
برپايی دوره های آموزشی نساجی و آشنايی مديران 

و صنعتگران با نقش متخصص در توليد ، آنان را با 
اين مقوله مهم آشنا نمائيم. خوشبختانه در چندين 
دوره برگزاری نمايش��گاه های نس��اجی در کشور، 
غرف��ه جامعه متخصصي��ن يک��ی از پربازديدترين 
غرفه های نمايش��گاه ها محس��وب می ش��ود . در 
مجموع بايد به اين نکته اش��اره کنم که جامعه در 
بخش متخصصين نس��اجی ، جاي��گاه خود را پيدا 
کرده همچني��ن ارتباطات خوبی با برخی نهادهای 
دولتی مانند دفتر صنايع نس��اجی وزارت صنعت ، 
معدن و تجارت و تشکل هايی مانند اتحاديه توليد 
و صادرات نساجی، انجمن صنايع نساجی ايران و ... 

برقرار کرده است 
جامعه متخصصين نساجی در زمينه شناسایي 
و افزایش تعداد اعضا برنامه ها و تدابير خاصي 
دارد و اصول�اً عضوی�ت جدید ب�ه چه صورت 

است ؟ 
در اين زمينه با راه اندازی و تقويت س��ايت جامعه 
به نشانی www.itsa.com سعی کرديم تا ضمن 
درج اخبار و اطلاعات جامع��ه، فضا را برای ارتباط 
هر چه بيش��تر با متخصصين نساجی مهيا سازيم 
که خوشبختانه در اين راستا به موفقيت نسبی نيز 

دست يافته ايم. 

به اعتقاد ش�ما وضعيت فعلی صنایع نساجی 
ای�ران چگون�ه اس�ت و از چ�ه مش�کلات و 
تنگناهایی رنج می برد؟ همچنين نقاط قوت  و 
اتکای آن را در چه مواردی ارزیابی می کنيد؟

برخلاف آن چه در اذهان مردم و مس��ئولان وجود 
دارد، صنعت نساجی بحران زده و رو به افول نيست 
البته مش��کلات و تنگناهای اساسی در اين صنعت 
مش��اهده می ش��ود که نيازمند تجديدنظر و رفع 
موانع توليد می باشد. برای مثال يکی از بزرگترين 
مشکلات صنايع نس��اجی ايران، مسائل مربوط به 
تأمين مواد اوليه اس��ت زيرا بخش قابل توجهی از 
مواد اوليه و ماش��ين آلات و تجهيزات اين صنعت 
وارداتی است بخش��ی از توليد مواد اوليه هم که از 
طريق مجتمع های پتروشيمی در اختيار واحدهای 
توليدی قرار می گيرد؛ به دليل عدم بهره گيری از 
متخصص نساج و نا آشنايی نسبت به استانداردهای 
موجود در توليد مواد اوليه نساجی، کيفيت چندان 
مطلوبی ندارند ؛ به همين دليل مديران و صنعتگران 
ترجيح می دهند مواد اولي��ه مورد نياز را از طريق 
واردات  تأمين نمايند که اين امر با توجه به تغييرات 
و نوس��ان ه��ای ناگهانی ارز و قيم��ت های جهانی 

دشوار است. 

نکته ديگر اين که بسياری از مديران نساجی اعتقاد 
دارند مشکل اصلی نساجی ايران ، واردات بی رويه از 
چين ، ترکيه و... است اما اين مطلب را چندان مورد 
تائيد قرار نمی دهم زيرا اعتقاد دارم در وهله نخست 
بايد بررس��ی کرد که منسوجات چينی يا ترکيه از 
طريق چه افراد يا سازمان های وارد کشور می شود 
بازرگانان يا سازمان ها؟ به طور کلی دو نوع واردات 
محصولات نس��اجی در ايران وجود دارد. يک نوع، 
محصولاتی مانند چادر مشکی، لباس شب بانوان و... 
که در ايران توليد نمی ش��وند بنابراين رقيبی برای 
صنايع نس��اجی ايران به شمار نمی آيند. نوع دوم، 
محصولات مش��ابه توليدات ايرانی است که از نظر 
کيفيت و قيمت رقيب جدی صنعتگران نس��اجی 
هس��تند و به وفور و به صورت قانونی و غيرقانونی 

وارد کشور می شوند. 
به اعتقاد من، مشکل صنعت نساجی پس از انقلاب 
اس��لامی و جنگ تحميلی ، عدم توجه به کيفيت 
توليدات اس��ت. در بحبوحه جنگ ، نياز به کميت 
بي��ش از کيفيت م��ورد توجه قرار داش��ت و تمام 
منسوجات با هر کيفيتی روانه بازار مصرف می شد 
و ب��ه دليل تحريم های سياس��ی و اقتصادی ايران 
و ممنوعي��ت واردات، مصرف کنن��دگان مجبور به 
مصرف کالاهای عمدتاً بی کيفيت بودند اما پس از 
جنگ اين وضعيت تغيير کرد و واردات منسوجات 
آغاز ش��د اما اغلب توليدکنندگان ، گذشت زمان و 
ل��زوم توجه به کيفيت را از ي��اد بردند و در نتيجه 
بازار منسوجات ايران، پذيرای توليدات چين، ترکيه 

و ... شد. 
نکت��ه پايانی در م��ورد هدفمندس��ازی يارانه ها و 
تأثيرات آن بر صنايع نس��اجی اس��ت. اغلب عنوان 
می ش��ود که اجرای اين طرح مشکلات مضاعفی را 
مانند افزايش قيمت حامل های انرژی برای واحدهای 
نس��اجی ايجاد کرده و موجب افزايش قيمت نهايی 
منسوجات شده است.  اما سوال اينجاست که چند 
درصد قيمت تمام شده محصولات نساجی به انرژی 
اختصاص دارد؟ و يا پيش از اجرای طرح مذکور اين 
رقم چه ميزان بوده و امروز چند درصد شده است؟ 
تا زمانی که پاسخی برای اين سوالات وجود نداشته 
باشد نمی توان در زمينه اثرات طرح هدفمندسازی 
يارانه ها بر صنعت نساجی بحث کرد و شايد يکی از 
اقدامات جامعه متخصصين در آينده نزديک، يافتن 
پاس��خی برای اين سوالات باش��د.در مجموع تصور 
می کنم مشکلات ناشی از بهره های بالای بانکی و 
افزايش نرخ ارز به مراتب بيشتر از مشکلات ناشی از 

اجرای طرح هدفمندسازی يارانه ها می باشد. 

نمايشـگاه های  در زمـان برگـزاری 
نسـاجی، معرفی بيشـتر و بهتر جامعه 
در  بازديدکننـدگان  بـه  متخصصيـن 
اولويـت نخسـت قـرار دارد همچنين 
تلاش می کنيم تـا از فرصت برگزاری 
نمايشـگاه در زمينه برپايی دوره های 
آموزشی نسـاجی و آشنايی مديران و 
صنعتگـران با نقش متخصص در توليد ، 

آنان را با اين مقوله مهم آشنا نمائيم.


